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Στην Αθήνα, σήμερα στις 20 Σεπτεμβρίου 2019, ημέρα
Παρασκευή και ώρα 13.20’, συνεδρίασε στην αίθουσα της
Γερουσίας του Μεγάρου της Βουλής η Επιτροπή Αναθε-
ώρησης του Συντάγματος, υπό την προεδρία του Προ-
έδρου της Βουλής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΤΑΣΟΥΛΑ, με
θέματα ημερησίας διάταξης:

α) Εκλογή Προεδρείου.
β) Προγραμματισμός των εργασιών της Επιτροπής.
Κατά την έναρξη της συνεδρίασης παρόντες ήταν οι

Βουλευτές κ.κ. Μανούσος-Κωνσταντίνος Βολουδάκης,
Μαριέττα (Μαριορή) Γιαννάκου, Αθανάσιος Δαβάκης,
Χρήστος Δερμεντζόπουλος, Σταύρος Καλογιάννης, Γεώρ-
γιος Καρασμάνης, Κωνσταντίνος Κατσαφάδος, Σταύρος
Κελέτσης, Γεώργιος Κώτσηρας, Άννα Μάνη-Παπαδημη-
τρίου, Ζωή (Ζέττα) Μακρή, Λάζαρος Τσαβδαρίδης, Ιωάν-
νης Μπούγας, Βασίλειος Οικονόμου, Αικατερίνη
Παπακώστα-Παλιούρα, Αθανάσιος Πλεύρης, Ζωή Ράπτη,
Θεόδωρος Ρουσόπουλος, Ευριπίδης Στυλιανίδης, Χρή-
στος Ταραντίλης, Σταύρος Καλαφάτης, Ιωάννης Τραγά-
κης, Βασίλειος-Νικόλαος Υψηλάντης, Αθανασία (Σία)
Αναγνωστοπούλου, Ευτυχία Αχτσιόγλου, Δημήτριος Βί-
τσας, Ραλλία Χρηστίδου, Θεόδωρος Δρίτσας, Γεώργιος
Κατρούγκαλος, Κωνσταντίνος Ζαχαριάδης, Θεόφιλος
Ξανθόπουλος, Μαρία-Ελίζα (Μαριλίζα) Ξενογιαννακοπού-
λου, Γεώργιος Παπαηλιού, Ιωάννης Ραγκούσης, Θεο-
δώρα Τζάκρη, Δημήτριος Τζανακόπουλος, Γεώργιος
Καμίνης, Ανδρέας Λοβέρδος, Κωνσταντίνος Σκανδαλίδης,
Ιωάννης Γκιόκας, Ιωάννης Δελής, Κωνσταντίνος Χήτας,
Αγγελική Αδαμοπούλου.

Ο Πρόεδρος της Βουλής και Προεδρεύων της επιτρο-
πής, αφού διαπίστωσε την ύπαρξη απαρτίας, κήρυξε την
έναρξη της συνεδρίασης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής
– Προεδρεύων της Επιτροπής): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση της Επιτροπής Αναθεώρη-
σης του Συντάγματος με θέματα ημερησίας διάταξης,
πρώτον, εκλογή Προεδρείου και δεύτερον, προγραμμα-
τισμός των εργασιών της επιτροπής, που θα γίνει με το
Προεδρείο στη θέση που είμαι εγώ τώρα.

Η Επιτροπή Αναθεώρησης του Συντάγματος συγκροτή-
θηκε με την υπ’ αριθμόν 15314/8798/16-9-2019 απόφαση
του Προέδρου της Βουλής. Η σύσταση, η συγκρότηση, η
σύνθεση και η λειτουργία της επιτροπής προβλέπονται
στο άρθρο 119 του Κανονισμού της.

Για την εκλογή του Προεδρείου εφαρμόζεται το άρθρο
34 του Κανονισμού της Βουλής. Η εκλογή του Προ-
εδρείου, κατά το άρθρο 34 του Κανονισμού της Βουλής,
γίνεται με μυστική ψηφοφορία, και σύμφωνα με την πα-
ράγραφο 4 του ιδίου άρθρου «Ο Πρόεδρος εκλέγεται με
την απόλυτη πλειοψηφία του όλου αριθμού των μελών.
Αν δεν συγκεντρωθεί η απόλυτη πλειοψηφία, η ψηφοφο-
ρία επαναλαμβάνεται αμέσως μεταξύ των δύο πρώτων σε
ψήφους και εκλέγεται Πρόεδρος ο Βουλευτής που συγ-
κέντρωσε τη σχετική πλειοψηφία των παρόντων μελών
της Επιτροπής.». Στην παράγραφο 5 του ίδιου άρθρου
ορίζεται ότι ο αντιπρόεδρος και ο γραμματεύς κάθε επι-
τροπής εκλέγονται με τη σχετική πλειοψηφία των παρόν-
των μελών της.

Το Προεδρείο της Επιτροπής για την Αναθεώρηση του
Συντάγματος θα είναι, όπως συνηθίζεται -και ήταν έτσι και
στην προηγούμενη Βουλή που ήταν η προτείνουσα- δια-
κομματικό, πρακτική η οποία έχει τηρηθεί σε όλες τις Ανα-
θεωρήσεις του Συντάγματος. Ο Πρόεδρος θα προέρχεται
από το κόμμα της Πλειοψηφίας, ο Αντιπρόεδρος από τον
ΣΥΡΙΖΑ και ο Γραμματεύς της επιτροπής θα προέρχεται
από το Κίνημα Αλλαγής.

Ως εκ τούτου, για το αξίωμα του Προέδρου έχει προ-
ταθεί από την Κοινοβουλευτική Ομάδα της Νέας Δημο-
κρατίας ο Βουλευτής Ροδόπης κ. Ευριπίδης Στυλιανίδης,
για το αξίωμα του Αντιπροέδρου έχει προταθεί από την
Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΣΥΡΙΖΑ η κ. Ευτυχία Αχτσιό-
γλου και για το αξίωμα του Γραμματέως έχει προταθεί
από την Κοινοβουλευτική Ομάδα του Κινήματος Αλλαγής
ο κ. Γεώργιος Καμίνης.

Υπάρχουν τρεις κάλπες για την ψηφοφορία. Η πρώτη
κάλπη φέρει την ένδειξη «Πρόεδρος», η δεύτερη φέρει
την ένδειξη «Αντιπρόεδρος» και η τρίτη την ένδειξη
«Γραμματεύς».
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Σας έχουν διανεμηθεί νωρίτερα τρία ψηφοδέλτια και
ισάριθμα λευκά. Αν είμαστε έτοιμοι, να ακολουθήσει η εκ-
φώνηση του καταλόγου των μελών της επιτροπής. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, απλώς
να δηλώσω ότι εμείς θα υποστηρίξουμε όλους όσους
προτείνονται, γιατί θεωρούμε ότι πρέπει να υπάρχει ένα
κλίμα συναίνεσης στη διαδικασία αυτή.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής
- Προεδρεύων της Επιτροπής): Έχω καταλάβει ότι αυτό

θα γίνει απ’ όλες τις πλευρές.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Εξάλλου, κύριε Πρόεδρε, κατ’

έθιμο γίνεται πάντοτε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής

- Προεδρεύων της Επιτροπής): Ναι, απλώς πρέπει να
επιβεβαιώνονται τα έθιμα κάθε φορά.

Στο σημείο αυτό καταθέτω τον κατάλογο με τα ονόματα
των μελών της επιτροπής, ο οποίος καταχωρίζεται στα
Πρακτικά και έχει ως εξής:.
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής
- Προεδρεύων της Επιτροπής): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, εισερχόμαστε στη διαδικασία της ψηφοφορίας. 

(Στο σημείο αυτό ο Πρόεδρος της Βουλής και Προ-
εδρεύων της επιτροπής κ. Κωνσταντίνος Τασούλας κά-
λεσε τα μέλη της επιτροπής σε μυστική ψηφοφορία για
την εκλογή του Προεδρείου της)

(Κατά τη διαδικασία της ψηφοφορίας, απουσίαζε ο

Βουλευτής - μέλος της επιτροπής κ. Ιωάννης Δελής)
Επίσης θα ήθελα να σας ενημερώσω ότι έχουν έρθει

επιστολές από τις Κοινοβουλευτικές Ομάδες των κομμά-
των, με τις αλλλαγές των Βουλευτών που έγιναν στη ση-
μερινή συνεδρίαση οι οποίες θα καταχωριστούν στα
Πρακτικά.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές καταχωρίζονται στα
Πρακτικά και έχουν ως εξής:
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής
- Προεδρεύων της Επιτροπής): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, ολοκληρώθηκε η ανάγνωση του καταλόγου και
μπορούμε να προχωρήσουμε στην καταμέτρηση.

(Μετά την ψηφοφορία)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής.

Προεδρεύων της Επιτροπής):Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, έχω την τιμή να σας ανακοινώσω το αποτέλεσμα της
διεξαχθείσης μυστικής ψηφοφορίας για την εκλογή του
Προεδρείου της Επιτροπής Αναθεώρησης του Συντάγμα-
τος. 

Ψήφισαν συνολικώς σαράντα δύο (42) Βουλευτές. 
Ο προτεινόμενος για το αξίωμα του Προέδρου της Επι-

τροπής Αναθεώρησης του Συντάγματος κ. Ευριπίδης Στυ-
λιανίδης έλαβε σαράντα ψήφους (40), ενώ ευρέθησαν
δύο (2) λευκά και κανένα άκυρο ψηφοδέλτιο.

Η προτεινόμενη για το αξίωμα Αντιπροέδρου της Επι-
τροπής Αναθεώρησης του Συντάγματος κ. Ευτυχία
Αχτσιόγλου έλαβε τριάντα τέσσερις (34) ψήφους, ενώ ευ-
ρέθησαν δύο (2) λευκά και έξι (6) άκυρα ψηφοδέλτια. 

Ο προτεινόμενος για το αξίωμα του Γραμματέως της
Επιτροπής Αναθεώρησης του Συντάγματος κ. Γεώργιος
Καμίνης έλαβε σαράντα (40) ψήφους, ενώ ευρέθησαν δύο
(2) λευκά και κανένα άκυρο ψηφοδέλτιο. 

Συνεπώς σύμφωνα με τον Κανονισμό της Βουλής, Πρό-
εδρος της Επιτροπής Αναθεώρησης του Συντάγματος
εκλέγεται ο κ. Ευριπίδης Στυλιανίδης, Αντιπρόεδρος η κ.
Ευτυχία Αχτσιόγλου και Γραμματεύς ο κ. Γεώργιος Καμί-
νης. 

Συγχαρητήρια για την εκλογή. 
(Χειροκροτήματα)

Πριν παραδώσω την Έδρα στον εκλεγέντα Πρόεδρο κ.
Στυλιανίδη, για να προχωρήσετε στην αμέσως επόμενη
φάση της σημερινής ημερησίας διατάξεως για τον προ-
γραμματισμό από την επόμενη εβδομάδα των εργασιών
σας, θα ήθελα να σας υπενθυμίσω την απόφαση της Ολο-
μέλειας της Βουλής στις 18 Σεπτεμβρίου, σύμφωνα με
την οποία η επιτροπή θα πρέπει να παραδώσει τη σχετική
έκθεσή της επί των αναθεωρητέων διατάξεων του Συν-
τάγματος μέχρι την Τρίτη 22 Οκτωβρίου 2019. Σε περί-
πτωση, όμως, που το διάστημα αυτό δεν επαρκέσει, η
επιτροπή θα μπορεί να ζητήσει, προφανώς, από την Ολο-
μέλεια επιπλέον μικρή προθεσμία για την ολοκλήρωση
υποβολής της έκθεσης. 

Θυμίζω ότι έχετε να διαπραγματευθείτε, να συζητήσετε
σαράντα εννέα άρθρα, που εστάλησαν από την προτεί-
νουσα Βουλή, ενώ η προηγούμενη Επιτροπή Αναθεώρη-
σης του Συντάγματος, τελικά, διαπραγματεύθηκε, συζή-
τησε και ψήφισε επί εκατόν πενήντα άρθρων, όχι όλων δια-
φορετικών, αλλά πολλές φορές του ιδίου άρθρου δύο ή
περισσότερες εκδοχές. Η προηγούμενη, όμως, αντίστοιχη
επιτροπή έλαβε θέση τελικά επί εκατόν πενήντα διατάξεων,
εκ των οποίων εστάλησαν με τις απαιτούμενες πλειοψη-
φίες οι σαράντα εννέα. 

Σας εύχομαι, λοιπόν, καλή δύναμη και καλή φώτιση. 
Παρακαλώ, τον κ. Στυλιανίδη να έρθει στην Έδρα. 
(Στο σημείο αυτό την Έδρα της επιτροπής καταλαμβά-

νει ο Πρόεδρος αυτής κ. ΕΥΡΙΠΙΔΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ) 
ΕΥΡΙΠΙΔΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Πρόεδρος της Επιτρο-

πής): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -νομίζω και εκ μέρους
των δύο συναδέλφων μου- θα ήθελα να σας ευχαριστήσω
πάρα πολύ για την εμπιστοσύνη και την ανάθεση αυτής
της εντολής να συντονίσουμε τις εργασίες της Αναθεω-

ρητικής Βουλής. 
Πιστεύω ότι παρά τον περιορισμένο χαρακτήρα αυτής

της Αναθεώρησης, επειδή μιλούμε για ένα αυστηρό και
ανοιχτό Σύνταγμα, όπως είναι το ελληνικό, θα πρέπει την
αναθεωρητική διαδικασία να μην την αντιμετωπίσουμε ως
μια απλή ψήφιση ενός κοινού νόμου, αλλά ως την αλλαγή
του πολιτειακού χάρτη της χώρας μας και, βεβαίως, πα-
ραλλήλως και ως τον επαναπροσδιορισμό του αξιακού
κώδικα του πολιτισμού μας, όπως αυτός κωδικά αποτυ-
πώνεται στον θεμελιώδη νόμο, που είναι το Σύνταγμά
μας. 

Το στοίχημα αυτής της επιτροπής είναι να εκπέμψει ένα
πολύ ισχυρό μήνυμα για τη νέα νοοτροπία, που εκπροσω-
πεί, πιστεύω, το σύνολο του πολιτικού κόσμου. Αυτή η επι-
τροπή, δείχνοντας κάτι διαφορετικό από τις συνήθεις
λειτουργίες των άλλων επιτροπών του Κοινοβουλίου,
κατά τη γνώμη μου πρέπει να εκπέμψει σήμα συνεργα-
σίας, θεσμικής συνεννόησης μεταξύ των πολιτικών δυνά-
μεων, δυνατότητας σύνθεσης μεταξύ διαφορετικών
ιδεολογικών προσεγγίσεων και, βεβαίως, τη δυνατότητα
να βγάλει μια απόφαση στο τέλος όχι με τη μικροκομμα-
τική λογική που έχει το βλέμμα στραμμένο στις επόμενες
εκλογές, αλλά με μια λογική θεσμική, που θα έχει το
βλέμμα των Βουλευτών και του Κοινοβουλίου στραμμένο
στις επόμενες γενιές.

Σύμφωνα με τη δουλειά που ήδη έχει προετοιμάσει η
προαναθεωρητική Βουλή, η προτείνουσα Βουλή, όπως
λέγεται, έχουμε για συζήτηση σαράντα εννέα διατάξεις,
εκ των οποίων οι δέκα περίπου είναι καταργήσεις μετα-
βατικών διατάξεων που υπάρχουν στο υφιστάμενο Σύν-
ταγμα, ενώ οι υπόλοιπες τριάντα εννέα είναι για ουσια-
στική συζήτηση. 

Ακολουθώντας την πάγια τακτική των αναθεωρητικών
επιτροπών της Βουλής, θα ήθελα για πρακτικούς λόγους
να εισηγηθώ έναν ολοκληρωμένο προγραμματισμό, που
θα ήταν καλό διακομματικά να τον συμφωνήσουμε, για να
διευκολύνουμε το σύνολο των συναδέλφων, είτε αυτοί
εκλέγονται στην περιοχή της Αττικής είτε εκλέγονται στην
ελληνική περιφέρεια, γιατί πολλοί και από τις δύο κατη-
γορίες έχουν και τις διεθνείς τους υποχρεώσεις, έχουν
και τις πολιτικές τους υποχρεώσεις και αυτό νομίζω ότι
θα πρέπει να γίνει σεβαστό. 

Προτείνω, λοιπόν, να δομήσουμε αυτά τα σαράντα
εννέα άρθρα σε δέκα κεφάλαια, να κρατήσουμε στην
αρχή ένα κεφάλαιο για να κάνουμε μια συζήτηση επί της
αρχής και ένα κεφάλαιο στο τέλος για τις ψηφοφορίες,
ώστε να ολοκληρώσουμε την τελική εισήγηση της επιτρο-
πής προς την Ολομέλεια. 

Θα μπορούσαμε να καθιερώσουμε ως ημέρες συνε-
δριάσεων την Τετάρτη και την Πέμπτη το πρωί, στις
10.00’, για να έχουμε τη δυνατότητα, εφόσον χρειαστεί,
προκειμένου να ολοκληρώνονται οι ενότητες, να κάνουμε
και το απόγευμα συνεδρία αν θέλουμε, αν κρίνουμε σκό-
πιμο. Έτσι τηρούμε το χρονοδιάγραμμα που μας έβαλε η
Ολομέλεια με την πρόσφατη απόφασή της και αφήνουμε,
βεβαίως, ανοιχτό και το ενδεχόμενο, αν χρειαστεί να ζη-
τήσουμε και κάποια σχετική παράταση, ώστε να γίνει δου-
λειά σε βάθος και να μπορέσουν όλοι οι συνάδελφοι να
τοποθετηθούν. 

Η εισήγηση τώρα -αλλά είναι ανοιχτή όπως καταλαβαί-
νετε- από πλευράς μου είναι την ερχόμενη Τετάρτη τα
κόμματα να έχουν προτείνει τους γενικούς εισηγητές και
τους ειδικούς εισηγητές και τα κόμματα της ελάσσονος
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αντιπολίτευσης να έχουν προτείνει τους αγορητές τους,
ώστε να έρθουμε έτοιμοι στη συνεδρία της Τετάρτης. Θα
πρότεινα η Τετάρτη να είναι η μέρα που θα γίνει η συζή-
τηση επί της αρχής, με αναφορές, βεβαίως, και στη δου-
λειά που έγινε από την προαναθεωρητική Βουλή.

Ενδεικτικά σας προτείνω την ομαδοποίηση των άρ-
θρων, ώστε να δομήσουμε τη συζήτηση, εάν συμφωνείτε.

Στην πρώτη ενότητα θα έβλεπα τα άρθρα που αφορούν
τις σχέσεις κράτους-Εκκλησίας, δηλαδή 3.1, 3.2, 3.3 και
3, την ερμηνευτική δήλωση που έχει κατατεθεί από συνα-
δέλφους, καθώς και μια ομάδα από τα ανθρώπινα δικαιώ-
ματα, 5.2, 13.5, 21.1, 21.3 και 21, και μια συμπληρωματική
παράγραφο που έχουν προτείνει οι συνάδελφοι. Αυτά,
λοιπόν, τα άρθρα θα πρότεινα να είναι η πρώτη ενότητα,
δηλαδή η συζήτηση της Πέμπτης. 

Την Τετάρτη θα είναι επί της αρχής. Αν χρειαστεί πρό-
σθετος χρόνος, μπορούμε σε εκείνη τη συνεδρία να απο-
φασίσουμε και για απογευματινή. 

Ως δεύτερη ενότητα προτείνω τις διατάξεις 22.1, 22.2,
22.4, 22.5, 25.3, που είναι κυρίως τα κοινωνικά δικαιώ-
ματα.

Ως τρίτη ενότητα προτείνω τα άρθρα 28.2, για την κύ-
ρωση συνθηκών με δημοψήφισμα, 33.2, 37.2, 38.1, 38.2,
που είναι κυρίως θεσμικού χαρακτήρα.

Στην τέταρτη ενότητα, επειδή έχει πρόσθετο ενδιαφέ-
ρον για τη λειτουργία του πολιτεύματος, θα έβλεπα τα
άρθρα 44 παράγραφος 2, που είναι το δημοψήφισμα με
λαϊκή πρωτοβουλία και το 73, που είναι η λαϊκή νομοθε-
τική πρωτοβουλία, ώστε να έχουν και μία συνάφεια με-
ταξύ τους.

Ως πέμπτη ενότητα θα πρότεινα τα άρθρα 54.1, 54.4,
54 –εισαγωγή ερμηνευτικής- 56, 59.1 και 59.2.

Η έκτη ενότητα προτείνω να περιλαμβάνει τα άρθρα
84.2, 86, 86.3 και 62. Εδώ προτείνω να φέρουμε στην ίδια
συζήτηση και το καθεστώς της ασυλίας των Βουλευτών,
αλλά και τον νόμο περί ευθύνης Υπουργών, μαζί με μία
τροπολογία που έχει κατατεθεί, ώστε να τα συζητήσουμε
όλα μαζί, γιατί είναι συναφή ως προς το περιεχόμενο.

Στην έβδομη ενότητα προτείνω να περιλαμβάνονται τα
άρθρα 101 παράγραφος 1, 101 παράγραφος 4, 101 και
102 παράγραφος. 2. Είναι αυτά που σχετίζονται με την
περιφερειακή οργάνωση του κράτους, τη νησιωτικότητα,
την προστασία των ορεινών περιοχών και όλα αυτά. Βε-
βαίως σε αυτά μπαίνει και το εκλογικό σύστημα των ΟΤΑ. 

Η όγδοη ενότητα θα πρότεινα να αφορά μόνο το θέμα
του Προέδρου της Δημοκρατίας, το 32.4 και το 32.5.

Ως ένατη ενότητα θα πρότεινα τα άρθρα 68.2, το δι-
καίωμα, δηλαδή, των κοινοβουλευτικών μειοψηφιών να
μπορούν να ζητούν εξεταστική των πραγμάτων επιτροπή,
το 96.5, που είναι η εξίσωση των στρατιωτικών δικαστών
με τους πολιτικούς δικαστές και το 101Α που αναφέρεται
στις ανεξάρτητες αρχές.

Προτελευταία ενότητα προτείνω να είναι οι καταργή-
σεις, που είναι τα άρθρα 112.4, 113, 114.1, 114.2, 115.1,
115.2, 115.3, 115.4 και 119.1, που είναι ουσιαστικά η κα-
τάργηση μεταβατικών διατάξεων του Συντάγματος, το
οποίο πρέπει να προσαρμοστεί στα νέα δεδομένα. 

Μετά το πέρας αυτών των κεφαλαίων, όπως είπαμε,
μπορεί να προστεθεί μια δωδέκατη συνεδρίαση. Δηλαδή
να είναι μία επί της αρχής, δέκα θεματικές και μία στο
τέλος, δωδέκατη, για την ψηφοφορία. 

Εφόσον υπάρξει ανάγκη, στις τακτικές συνεδριάσεις
που θα κάνουμε κάθε Τετάρτη και Πέμπτη το πρωί, στις

10.00’, σε αυτή την αίθουσα -θα ήθελα να προδεσμεύ-
σουμε την αίθουσα- προτείνω να υπάρχει η δυνατότητα,
αφού το κρίνει το Σώμα σκόπιμο, να πάμε και σε απογευ-
ματινή συνεδρίαση για να ολοκληρώνουμε τον θεματικό
κύκλο και να μένει έτσι επικεντρωμένη και στο θέμα μας
η προσοχή των Βουλευτών, να μην διασπάται, δηλαδή, η
συνέχεια της σκέψης και των επιχειρημάτων από τις πα-
ρατάξεις που θα παρουσιάζονται εδώ. 

Εκτιμώ ότι με αυτό το αυστηρό σύστημα λειτουργίας
θα μπορέσουν να εκφράσουν άποψη και όλες οι πολιτικές
παρατάξεις σε βάθος, αλλά και όλοι οι συνάδελφοι που
συμμετέχουν στην επιτροπή, για να μπορέσουμε μέσα σε
εύλογο χρόνο, όπως αυτός έχει προσδιοριστεί, να απευ-
θύνουμε την πρότασή μας προς την Ολομέλεια. 

Για ακόμη μία φορά θέλω να σας ευχαριστήσω για την
τιμή και να πω ότι εμείς θα προσπαθήσουμε να κάνουμε
ό,τι είναι δυνατόν για να μπορέσει να ολοκληρωθεί με επι-
τυχία αυτή η διαδικασία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα μπορούσα
να έχω τον λόγο;

ΕΥΡΙΠΙΔΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Πρόεδρος της Επιτρο-
πής): Κύριε Τραγάκη, έχετε τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα συμφωνή-
σουμε, κατ’ αρχάς, με το χρονοδιάγραμμα το οποίο θέ-
σατε, δηλαδή Τετάρτη και Πέμπτη στις 10:00’ το πρωί και
αν χρειαστεί, να γίνονται απογευματινές συνεδριάσεις και
τις δύο μέρες αυτές.

Θα θέλαμε, όμως, να μας κάνετε μια διανομή αντιγρά-
φων σε ό,τι αφορά τις ενότητες στις οποίες έχετε κατα-
λήξει και τα άρθρα τα οποία θα συζητούνται σε κάθε
ενότητα.

Επειδή πολλές φορές δημιουργείται θέμα, όταν ένα
άρθρο, παραδείγματος χάριν, το οποίο δεν συμπεριλαμ-
βάνεται στην ενότητα την οποία εσείς προτείνετε, είναι
όμως συναφές, και δημιουργούνται τέτοιες παρεξηγή-
σεις, θα θέλαμε να υπάρχει το ελεύθερο, ώστε όταν μπο-
ρούμε και όταν θέλουμε, να έχουμε τη δυνατότητα άρθρα
τα οποία είναι σε άλλη ενότητα να τα μεταφέρουμε στη
συγκεκριμένη ενότητα.

Αυτά ήθελα να πω. Συμφωνούμε και ευχαριστούμε.
ΕΥΡΙΠΙΔΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Πρόεδρος της Επιτρο-

πής): Απαντώντας στην εύστοχη παρατήρηση του κυρίου
Προέδρου, θα ήθελα να πω ότι ήδη έχουμε κάνει μια προ-
ετοιμασία και θα μοιράσουμε τώρα ένα στικάκι σε όλα τα
μέλη της επιτροπής, το οποίο περιλαμβάνει τις συνεδριά-
σεις της επιτροπής, τις προτάσεις των Κοινοβουλευτικών
Ομάδων και των Βουλευτών, την έκθεση της επιτροπής
και τις συνεδριάσεις που έγιναν στην Ολομέλεια.

Επίσης, θα ήθελα παρακαλώ, επ’ ευκαιρία αυτού του
ζητήματος που τίθεται, να ζητήσω από τους εισηγητές
που θα ορίσουν οι πολιτικές ομάδες πριν την έναρξη κάθε
συνεδρίασης να καταθέτουν εγγράφως προς τη γραμμα-
τεία το κείμενο του άρθρου που εισηγούνται. Αυτό υπάρ-
χει, βέβαια, μέσα εδώ, αλλά το ζητούμε απλά για
επικαιροποίηση, για σύνθεση.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Παρακαλώ, κύριε Πρό-
εδρε, μπορώ να έχω τον λόγο;

ΕΥΡΙΠΙΔΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Πρόεδρος της Επιτρο-
πής): Παρακαλώ, κύριε Κατρούγκαλε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Κατ’ αρχάς, κύριε Πρό-
εδρε, θα θέλαμε και εμείς να σας συγχαρούμε γι’ αυτήν
την αρχική σας δήλωση περί της ανάγκης να υπάρξει συ-
ναίνεση στην αίθουσα αυτή. Θα το επιδιώξουμε και εμείς
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αυτό. Θεωρούμε ότι η διαδικασία της συνταγματικής Ανα-
θεώρησης είναι κορυφαία στιγμή του πολιτεύματος και
πρέπει να έχει την αντίστοιχη συμπεριφορά εκ μέρους
όλων μας.

Θέλω επ’ ευκαιρία να πω ότι το πετύχαμε αυτό σε με-
γάλο βαθμό στις συζητήσεις της προηγούμενης, της προ-
λεγόμενης προαναθεωρητικής ή προτείνουσας Βουλής
χάρη στον τότε Πρόεδρο, τον κ. Παρασκευόπουλο, τον
Αντιπρόεδρο και τον Γραμματέα, αλλά και τους γενικούς
εισηγητές και ειδικούς εισηγητές όλων των κομμάτων με
ειδική μνεία -θα ήθελα να κάνω- στον νυν Πρόεδρο της
Βουλής, τον κ. Τασούλα.

Εμείς θεωρούμε ότι θα πρέπει να ολοκληρωθεί η διαδι-
κασία της Αναθεώρησης. Θεωρούμε ότι έχουμε μια ιδιαί-
τερα συνεπή στάση ως προς όλες τις προτάσεις που
είχαμε θέσει.

Όταν θα έρθει η ώρα, για παράδειγμα, θα φανεί ότι
εμείς δεν έχουμε διαφοροποιήσει τη θέση μας σε σχέση
με την επιλογή του Προέδρου της Δημοκρατίας, όπως
έχουν κάνει άλλα κόμματα και δη το κυβερνών. Θα τα
δούμε αυτά, όμως, όταν έρθει η στιγμή της συζήτησης.

Επίσης, να σας πω ότι θεωρούμε ότι θα πρέπει να συν-
δυαστεί -και τουλάχιστον εμείς αυτή την πρόθεση έχουμε-
η συζήτηση επί των κειμένων της Αναθεώρησης, επί των
αναθεωρητέων άρθρων, με την προσπάθεια να συζητη-
θούν επί της ουσίας και οι θεσμικοί νόμοι, που χρειάζονται
πολλές φορές για την εφαρμογή των συνταγματικών
αυτών ρυθμίσεων. Αναφέρομαι, κυρίως, στην ανάγκη η
ρύθμιση για την ψήφο των αποδήμων να έχει τη συναί-
νεση όλων των πτερύγων της αίθουσας και σας ανακοι-
νώνουμε ότι τη Δευτέρα πρόκειται να καταθέσουμε
σχετική πρόταση νόμου με αυτό το αντικείμενο.

Ως προς τις διαδικαστικές σας προτάσεις, να πούμε,
όπως είχαμε τοποθετηθεί και στη Διάσκεψη των Προ-
έδρων και στην Ολομέλεια, ότι θεωρούμε, κατ’ αρχάς,
ασφυκτικό το πλαίσιο του ενός μηνός αντικειμενικά, όπως
γνωρίζετε, αλλά και σε σύγκριση με προηγούμενες Ανα-
θεωρητικές Βουλές.

Θυμίζω ότι η Αναθεώρηση του 2001 διήρκεσε εννέα
μήνες, ενώ η Αναθεώρηση του 2007-2008 πάνω από τρεις
μήνες. Και ναι μεν στην πρώτη υπήρχαν περισσότερες
διατάξεις προς αναθεώρηση απ’ ό,τι στη σημερινή, η Ανα-
θεώρηση όμως του 2008, όπως ξέρετε, υπολειπόταν ση-
μαντικά σε αριθμό ρυθμίσεων.

Παρ’ όλα αυτά, επειδή δεν θέλουμε η συζήτηση να
στραφεί γύρω από τη διαδικασία, αλλά επί της ουσίας, να
δεχθούμε, κατ’ αρχάς, την πρότασή σας με την προφανή
επιφύλαξη ότι εφόσον απαιτηθεί να υπάρχει πρόσθετος
χρόνος στη διαδικασία της συζήτησης, αυτός θα δοθεί,
όπως έγινε και στην προηγούμενη Βουλή, που πράγματι
είχε τεθεί ένας μήνας ως αρχικό χρονικό πλαίσιο, μετά
όμως παρατάθηκε και έφτασε συνολικά στους δύο μήνες.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ: Η πρόταση ήταν για ενάμιση.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Οι επιμέρους παρατηρή-

σεις, τις οποίες έχω, είναι οι εξής: Ακριβώς επειδή δεν εί-
χαμε τη δυνατότητα, όπως το ζήτησε και ο Πρόεδρος κ.
Τραγάκης, να έχουμε γραπτή την τοποθέτησή σας επί
των ενοτήτων, συμφωνούμε, κατ’ αρχάς, με την ανάγκη
να ακολουθούμε γενικά τη σειρά των άρθρων, όπως έγινε
και στην προτείνουσα Βουλή, και να φροντίζουμε η σειρά
των άρθρων του Συντάγματος να διακόπτεται όπου υπάρ-
χει νοηματική ενότητα. Είναι λογικό, για παράδειγμα, το
άρθρο 3 να συζητηθεί μαζί με το άρθρο 13, όπως και

άλλες προτάσεις τις οποίες κάνατε.
Η βασική μου διαφοροποίηση από την πρότασή σας

είναι ότι θα επιθυμούσαμε το άρθρο 3, που έχει μια νοη-
ματική αυτοτέλεια, μια που αναφέρεται στις σχέσεις Εκ-
κλησίας και Πολιτείας και όχι καθαρά στον τομέα των
δικαιωμάτων, να συζητηθεί αυτοτελώς. Θα μπορούσαμε
να δεχτούμε, βέβαια, το άρθρο 13 που αφορά τη θρη-
σκευτική ελευθερία να συζητηθεί στο πλαίσιο της πρώτης
ενότητας. Θα μπορούσαμε να ξεκινήσουμε μετά με τα
ατομικά δικαιώματα σε μια επόμενη συνεδρίαση και σε
μια μεθεπόμενη να έχουμε τα κοινωνικά. 

Το λέω αυτό, γιατί στην πρότασή σας το άρθρο 21 είναι
ξεχωριστό από το άρθρο 22 και τα υπόλοιπα κοινωνικά δι-
καιώματα, ενώ θα ήταν λογικότερο τα κοινωνικά δικαιώ-
ματα να αποτελούν μια αυτοτελή ενότητα.

Επειδή, όμως, είμαι βέβαιος, κύριε Πρόεδρε, ότι και
εσείς και οι άλλοι συνάδελφοι θα επιδείξουν την ανάλογη
ελαστικότητα, αυτές είναι οι αρχικές τοποθετήσεις μου.
Θα μπορούσαμε, όπως είχαμε κάνει και στην προηγού-
μενη Βουλή, να βλέπουμε την ατζέντα της επόμενης
εβδομάδας την προηγούμενη, ανάλογα με την πρόοδο
που έχει γίνει. 

Θα ήθελα, επίσης, να σας πω για την Τετάρτη να κοιτά-
ξετε αν θα μπορέσουμε να κάνουμε συνεδρίαση, γιατί
σας θυμίζω ότι έχουμε στις 12.00’ την ενημέρωση από την
Επιτροπή Διεθνών Σχέσεων για έναν σημαντικό αριθμό
από εμάς, που θα πάμε στο Στρασβούργο ως Κοινοβου-
λευτική Αντιπροσωπεία. Άρα ενδεχομένως να μην χωράει
πρωινή συνεδρίαση. Αν το έχετε κοιτάξει, απλώς θεωρή-
στε ως μη γενόμενη την παρατήρησή μου. 

Αυτά, λοιπόν, νομίζω ότι είχα να σας πω γενικά. Ενδε-
χομένως επιμέρους παρατηρήσεις να δούμε στην πορεία.
Δεν είμαι απολύτως βέβαιος ότι πρέπει να αφιερώσουμε
ολόκληρη συνεδρίαση στην κατάργηση των μεταβατικών.
Ίσως να παρέλκει. Αυτά, όμως, θα τα δούμε στην πορεία.

Σας εύχομαι να είσαστε ένας πολύ επιτυχημένος Πρό-
εδρος και σας λέω ότι προσωπικά σας έχω απόλυτη εμ-
πιστοσύνη ότι θα επιτελέσετε όπως πρέπει αυτόν τον
ρόλο.

ΕΥΡΙΠΙΔΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Πρόεδρος της Επιτρο-
πής): Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Κατρούγκαλε, για τις
προτάσεις σας και ευχαριστώ πολύ και για το σχόλιό σας.
Βεβαίως, υπάρχει ευελιξία για αυτό που είπατε. Θα το δε-
χτούμε αυτό που λέτε, διότι θα βοηθήσει και πρακτικά και
μεθοδολογικά ίσως να τρέξουμε πιο ουσιαστικά. 

Απλά για την ιστορία, θα ήθελα να ενημερώσω το Σώμα,
όσον αφορά το ασφυκτικό χρονοδιάγραμμα που σχολιά-
σατε, ότι στην Αναθεώρηση του 1986 με δεκαεπτά ανα-
θεωρητέες διατάξεις προς συζήτηση έγιναν δεκατρείς
συνεδριάσεις, στην Αναθεώρηση του 2001 με ογδόντα
οχτώ αναθεωρητέες διατάξεις έγιναν είκοσι μία συνεδριά-
σεις της επιτροπής, στην Αναθεώρηση του 2008 με
τριάντα πέντε αναθεωρητέες διατάξεις έγιναν εννέα συ-
νεδριάσεις της επιτροπής και εγώ σας πρότεινα επί της
ουσίας όχι για σαράντα εννέα -γιατί οι δέκα είναι καταρ-
γήσεις- αλλά για τριάντα εννέα διατάξεις να κάνουμε δώ-
δεκα συνεδριάσεις, με ανοιχτό, βέβαια, το ενδεχόμενο -αν
χρειαστεί- να παρατείνουμε και σε άλλες συνεδριάσεις
αυτή τη συζήτηση, όπως είπατε, ανάλογα με το αν ολο-
κληρώνεται ή όχι ο θεματικός κύκλος.

Παρακαλώ, κύριε Γκιόκα, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Και η δική μας παρατήρηση έχει σχέση με το χρονοδιά-
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γραμμα το οποίο έχει τεθεί από τη Διάσκεψη των Προ-
έδρων. Και εκεί το είχαμε θέσει. Θεωρούμε ότι ο ένας
μήνας είναι ασφυκτικός, προκειμένου να υπάρχει ολοκλη-
ρωμένη συζήτηση για όλα τα άρθρα και για όλες τις ενό-
τητες και ιδιαίτερα όσον αφορά τα μικρότερα κόμματα
που εκπροσωπούμαστε σε αυτή την επιτροπή με έναν ή
δύο Βουλευτές.

Επίσης, υπάρχει η εμπειρία της προηγούμενης επιτρο-
πής της προτείνουσας Βουλής, όπου εκεί -αν θυμάμαι
καλά- ήταν και λιγότερες οι ενότητες και υπήρχαν εβδο-
μάδες όπου συνεδριάζαμε όχι δύο φορές, αλλά μπορεί
να συνεδριάζαμε τρεις και τέσσερις φορές. Και αυτό φυ-
σικά είχε να κάνει όχι μόνο με τον αριθμό των άρθρων ή
των ενοτήτων, αλλά είχε να κάνει και με το ενδιαφέρον
των Βουλευτών να εγγραφούν να μιλήσουν και ούτω κα-
θεξής. 

Άρα λοιπόν, νομίζω ότι η εμπειρία που υπάρχει ήδη κα-
θιστά απαγορευτικό το συγκεκριμένο χρονοδιάγραμμα. 

Εν πάση περιπτώσει, ας ξεκινήσουμε έτσι, για το Τε-
τάρτη, Πέμπτη, δεν έχουμε αντίρρηση. Όμως, θεωρούμε
δεδομένο ότι στην πορεία των πραγμάτων θα χρειαστεί
να υπάρχει αναθεώρηση του συγκεκριμένου χρονοδια-
γράμματος, προκειμένου να πάμε παραπίσω. 

Και δεύτερον, συμφωνώ με την παρατήρηση που έγινε
για τη σχέση Κράτους-Εκκλησίας. Πρέπει να είναι αυτο-
τελές το κράτος. Έτσι ήταν και στην προηγούμενη επι-
τροπή της προτείνουσας Βουλής, βεβαίως, με κάποια
άρθρα που σχετίζονται με τον θρησκευτικό όρκο κ.λπ.,
που έχουν μια νοηματική συνάφεια. Όμως, πρέπει να είναι
αυτοτελές. 

Σε σχέση με τα κοινωνικά δικαιώματα, αν θυμάμαι καλά,
έγιναν δύο ξεχωριστές συνεδριάσεις, διότι ήταν μεγάλος
ο αριθμός των άρθρων. 

Ευχαριστώ.
ΕΥΡΙΠΙΔΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Πρόεδρος της Επιτρο-

πής): Τον λόγο έχει ο κ. Σκανδαλίδης.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Θα ήθελα να σας

συγχαρώ και εγώ με τη σειρά μου. Δεν θέλω να επανα-
λάβω τίποτα από τα λεχθέντα –κοινώς παραδεκτά- μέχρι
τώρα. Ελπίζω να είμαστε πρακτικοί και γρήγοροι και πα-
ράλληλα, αν χρειαστούμε και άλλο χρόνο, να τον αξιοποι-
ήσουμε. Νομίζω ότι δεν πρέπει να τρώμε πολύ χρόνο στα
διαδικαστικά θέματα. Ελπίζω, κάνω μια ευχή, οι συνταγ-
ματολόγοι μας να ακούνε και λίγο τους πολιτικούς σε
αυτή τη διάρκεια των συνεδριάσεων.

ΕΥΡΙΠΙΔΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Πρόεδρος της Επιτρο-
πής): Τον λόγο έχει ο κ. Χήτας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, η Ελληνική
Λύση και εγώ από την πλευρά μου, ως μέλος της επιτρο-
πής, θα θέλαμε να χαιρετίσουμε την έναρξη των εργα-
σιών της επιτροπής. 

Θα επισημάνω ότι μπορεί να μην συμφωνήσουμε σε
όλα, αλλά με διάθεση συνεργασίας και επικοινωνίας σάς
διαβεβαιώ ότι θα καταβάλουμε κάθε δυνατή προσπάθεια
για την ολοκλήρωση αυτού του μεγαλόπνοου έργου, της
Αναθεώρησης του Συντάγματος, με γνώμονα φυσικά το
εθνικό συμφέρον και την ευημερία του ελληνικού λαού.

Σε ό,τι αφορά στα διαδικαστικά, μπορεί οι συνεδρίες
της προηγούμενης Αναθεωρητικής Βουλής, που φέρατε,
κύριε Πρόεδρε, ως παράδειγμα, να ήταν ίδιες -εννέα,
όπως είπατε- αλλά έγιναν σε μεγαλύτερο χρονικό διά-
στημα. Εδώ δεν εξετάζουμε τον αριθμό των συνεδριά-
σεων, αλλά το χρονικό διάστημα στο οποίο θα γίνουν. Σε

έναν μήνα θα κληθούμε να συνεδριάσουμε δώδεκα
φορές. Εν πάση περιπτώσει, θα συμφωνήσω με τον κ.
Σκανδαλίδη να ξεπεράσουμε τα διαδικαστικά και να
δούμε στην πράξη πώς θα γίνει πραγματικά σωστή δου-
λειά. Και πάλι εύχομαι καλή επιτυχία.

ΕΥΡΙΠΙΔΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Πρόεδρος της Επιτρο-
πής):Τον λόγο έχει η κ. Αδαμοπούλου.

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Σας συγχαίρω για την εκλογή και εγώ και χαιρετίζω την
έναρξη των εργασιών. Θα τοποθετηθώ, γιατί στην Ολο-
μέλεια ως ΜέΡΑ25 δεν τοποθετηθήκαμε. Θεωρούμε
ασφυκτικό το χρονοδιάγραμμα. Το έργο γενικά της Ανα-
θεώρησης είναι χρονοβόρο, είναι πολύπλοκο και θέλει σο-
βαρή επεξεργασία. Θεωρούμε, λοιπόν, ότι ένα διάστημα
μίνιμουμ δύο μηνών θα ήταν ένα ικανό διάστημα προκει-
μένου να υπάρξει μια σοβαρή επεξεργασία και μια δημι-
ουργική διακομματική δουλειά.

Θα συμφωνήσω ότι το θέμα των κοινωνικών δικαιωμά-
των, ειδικά στην παρούσα συγκυρία, που η οικονομική
κρίση προκαλεί ένα μεγάλο διακύβευμα για τα κοινωνικά
δικαιώματα, απαιτεί περισσότερες -δεν ξέρω καν αν αρ-
κούν οι δύο- συνεδριάσεις. Τα μικρότερα κόμματα, που
έχουμε ολιγομελείς Κοινοβουλευτικές Ομάδες, δεν θα
μπορούμε να απουσιάζουμε από τις άλλες επιτροπές -δυ-
στυχώς δεν αναστέλλονται οι εργασίες των υπολοίπων
επιτροπών- και δεν ξέρω εάν το ασφυκτικό περιθώριο των
δύο συνεδριάσεων την ημέρα και με τέτοια σύμπτυξη θα
μας αναγκάζει να απέχουμε από τις εργασίες των υπολοί-
πων επιτροπών. Γι’ αυτό θεωρούμε ότι θα πρέπει να
υπάρξει μία παράταση του χρονοδιαγράμματος.

Ευχαριστώ.
ΕΥΡΙΠΙΔΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Πρόεδρος της Επιτρο-

πής): Τον λόγο έχει ο κ. Τραγάκης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αφού σας συγ-

χαρώ και εγώ, θα ήθελα να πω μερικά πράγματα βασιζό-
μενος στην εμπειρία μου. Έχω διατελέσει δύο φορές
Πρόεδρος της επιτροπής και μία φορά Αντιπρόεδρος.
Πράγματι, όσον αφορά το θέμα της παράτασης, θα το
δούμε όπως θα προχωρούν οι διαδικασίες. Θα δούμε πώς
πάνε οι διαδικασίες και η επιτροπή θα αποφασίσει αν θα
δοθεί παράταση και πόση θα ζητήσουμε.

Θα ήθελα να διορθώσω όμως ορισμένα πράγματα. Μι-
λούσαμε -και ο κ. Κατρούγκαλος- για τις συνεδριάσεις όχι
της προτείνουσας Βουλής, αλλά της Αναθεωρητικής Βου-
λής. Στην προτείνουσα Βουλή είχαν γίνει περισσότερες
συνεδριάσεις. Στην Αναθεωρητική Βουλή όχι. Γιατί; Πα-
ραδείγματος χάριν, στη δική μας προτείνουσα Βουλή,
πριν από τέσσερις μήνες, είχαν πράγματι αναλυθεί εκατόν
πενήντα τέσσερις διατάξεις -είτε άρθρα είτε παρατηρή-
σεις επί των άρθρων είτε παράγραφοι επί των άρθρων.
Τώρα δεν έχουμε να αντιμετωπίσουμε εκατόν πενήντα
τέσσερις διατάξεις. Στην Αναθεωρητική Βουλή έχουμε να
αντιμετωπίσουμε σαράντα εννέα διατάξεις. Άρα ο μικρό-
τερος αριθμός των διατάξεων περιορίζει και τον χρόνο
όσον αφορά την παράταση της λειτουργίας της επιτρο-
πής.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα συγχαρώ και εσάς και
όλο το Προεδρείο και θα πω ότι η Αναθεώρηση του Συν-
τάγματος είναι η κορυφαία κοινοβουλευτική διαδικασία.
Στην κορυφαία αυτή κοινοβουλευτική διαδικασία δεν
υπάρχουν ούτε Κυβέρνηση ούτε Υπουργοί. Είναι ακριβώς
η κορυφαία κοινοβουλευτική διαδικασία. Αφορά μόνο
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τους Βουλευτές. Γι’ αυτό είναι μεγάλη τιμή για εμάς το
ότι συμμετέχουμε σε αυτήν την επιτροπή.

Σας ευχαριστώ.
ΕΥΡΙΠΙΔΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Πρόεδρος της Επιτρο-

πής): Παρακαλώ, ο κ. Καλαφάτης έχει τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Συγχαρητήρια και από την

πλευρά μου, κύριε Πρόεδρε.
Δεν θα μιλήσω ούτε καν για τριάντα δευτερόλεπτα. Θα

ήθελα να πω ότι η προεργασία που έγινε από την πλευρά
σας είναι σε πολύ ικανοποιητικό βαθμό, όσον φορά την
ομαδοποίηση των θεμάτων. Εκεί θα μπορούσε ενδεχομέ-
νως να υπάρξει μια συζήτηση, να ακούσουμε και τις το-
ποθετήσεις των συναδέλφων και νομίζω ότι θα βρεθεί μια
κοινή συνισταμένη. 

Όμως, όσον αφορά το θέμα του προγραμματισμού, και
με την ενημέρωση που έγινε από την πλευρά σας σε
σχέση με τον χρόνο που χρειάστηκε σε προηγούμενες αν-
τίστοιχες προσπάθειες και βάσει του γεγονότος ότι ου-
σιαστικά, όπως τονίσατε κι εσείς, μιλάμε και τριάντα
εννέα όλες κι όλες διατάξεις, νομίζω ότι είναι άκρως ικα-
νοποιητικός ο αριθμός των δώδεκα συνεδριάσεων και, βε-
βαίως, πολύ εύστοχη και η κατεύθυνση των δύο
συνεδριάσεων. Νομίζω ότι μ’ αυτόν τον τρόπο δείχνουμε
και τον δέοντα σεβασμό, όπως πάλι επισημάνατε ευστό-
χως στην αρχή της εισήγησής σας και στους συναδέλ-
φους οι οποίοι βρίσκονται εκτός Λεκανοπεδίου.

Νομίζω ότι το βασικό χρονοδιάγραμμα και η δομή είναι
άκρως επιτυχημένη και στοχευμένη και η επιτροπή μέσα
σ’ αυτό το πλαίσιο το οποίο θέσατε, με τη μικρή όπως
είπα επισήμανση ότι μπορούμε να κάνουμε κάποια συζή-
τηση για το ζήτημα των ομαδοποιήσεων -που πιστεύω ότι
μπορεί να βρεθεί πολύ εύκολα και να συμφωνήσουμε σε
αυτό- μπορούμε να πάμε ακριβώς στο πλαίσιο στο οποίο
αναφερθήκατε, να είμαστε στοχευμένοι, αποτελεσματικοί
και χρήσιμοι, όπως επιβάλλεται από τον ρόλο μας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΕΥΡΙΠΙΔΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Πρόεδρος της Επιτρο-

πής): Αν έχετε ολοκληρώσει, θα ήθελα να δεχθούμε την
πρόταση του κ. Κατρούγκαλου να κάνουμε χωριστή ενό-
τητα για τις σχέσεις Κράτους-Εκκλησίας, να αθροίσουμε
δηλαδή στο άρθρο 3 το άρθρο 13 που σχετίζεται θεμα-
τικά και να αφήσουμε τα υπόλοιπα, ατομικά και κοινωνικά
δικαιώματα, σε χωριστή ενότητα.

Επομένως, μετά την επί της αρχής συζήτηση που θα
γίνει την Τετάρτη και την πρώτη ενότητα, θα μπορούσαμε
την Πέμπτη να κάνουμε αυτή τη θεματική και μετά, την
άλλη βδομάδα να προγραμματίσουμε τα κοινωνικά δι-
καιώματα. Αν χρειαστεί να κάνουμε και παραπάνω από
μία συνεδρίαση, όπως ζητήσατε, θα το δούμε εκείνη την
ημέρα.

Ο κ. Υψηλάντης έχει τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε,

μόνο μία επισήμανση θα ήθελα να κάνω.
Παρακαλώ, θα ήθελα αυτά τα οποία αποφασίστηκαν,

αν μπορούν να κοινοποιηθούν από τη Γραμματεία σε μας,
για να μπορούμε να έχουμε και αναλυτικό πίνακα των συ-
νεδριάσεων και να λειτουργήσουμε κι εμείς όπως πρέπει.

Ευχαριστώ.
ΕΥΡΙΠΙΔΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Πρόεδρος της Επιτρο-

πής): Μόλις ολοκληρώσουμε τη συνεδρία, η Γραμματεία
θα σας αποστείλει ολοκληρωμένα τα Πρακτικά και πιθα-
νόν θα ετοιμάσουμε και έναν πίνακα με την κατανομή των
θεματικών ενοτήτων, για να μπορέσετε να κάνετε και την

προετοιμασία σας, προκειμένου να γίνει ουσιαστική συ-
ζήτηση, όταν θα έρθει.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα μπορούσα να
έχω τον λόγο;

ΕΥΡΙΠΙΔΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Πρόεδρος της Επιτρο-
πής): Ο κ. Μπούγας έχει τον λόγο για να κλείσουμε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ: Θα ήθελα να κάνω μία ερώτηση
περισσότερο τεχνική.

Η διατύπωση για τις αναθεωρητές διατάξεις θα γίνεται
στο πέρας κάθε ενότητος ή στην καταληκτική συνε-
δρίαση;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Θα ήθελα να κάνω μία
πρόταση επ’ αυτού.

Έχω την αίσθηση ότι σ’ αυτά θα μπορούσαμε να
έχουμε μια ελαστικότητα. Θα μπορούσε ενδεχομένως να
συσταθεί μια υποεπιτροπή –χωρίς να έχει τυπικό χαρα-
κτήρα μέσω του Κανονισμού- από τους ειδικούς εισηγη-
τές και ενδεχομένως από τους γενικούς εισηγητές, που
να προσπαθούν να διαμορφώνουν ένα κείμενο με βάση
τη συζήτηση που έχει προηγηθεί. Όμως, νομίζω ότι είναι
από τα θέματα που πρέπει να τα αφήσουμε να τα δούμε
στη συνέχεια.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ: Να τα πούμε, δηλαδή, στην κα-
ταληκτική συνεδρίαση;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Όχι, δεν είπα αυτό. Δεν
είπα να το ορίσουμε στην καταληκτική. Είπα, αντίθετα, ότι
στο τέλος κάθε συζήτησης, όταν θα έχει γίνει μια ανταλ-
λαγή απόψεων και υπάρχουν αποκρυσταλλώματα, θα
μπορούσαν να συναντιούνται εκτός διαδικασίας της επι-
τροπής οι ειδικοί εισηγητές και ο γενικός εισηγητής, ώστε
να προσπαθούν να δουν αν υπάρχει έδαφος διαμόρφω-
σης κοινής πρότασης. Αν δεν υπάρχει, θα μείνει προς το
τέλος. Αυτό λέω.

ΕΥΡΙΠΙΔΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Πρόεδρος της Επιτρο-
πής): Εγώ κάνω τη σύνθεση αυτού που ακούστηκε. Οι ει-
σηγητές των κομμάτων στην αρχή της συνεδρίας
καταθέτουν το κείμενο που είναι η πρόταση του κόμματός
τους. Γίνεται η ουσιαστική συζήτηση και εφ’ όσον υπάρ-
ξουν συγκλίσεις, διαμορφώνεται ένα τελικό κείμενο, πριν
κλείσει η συνεδρία, το οποίο είναι και η πρόταση η οποία
μπαίνει στην ψηφοφορία για να πάει προς την Ολομέλεια.

Συμφωνήσαμε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Αν υπάρχει αυτή η δυνα-

τότητα. Αλλιώς νομίζω ότι υπάρχει αυτή η εναλλακτική
που πρότεινα.

ΕΥΡΙΠΙΔΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Πρόεδρος της Επιτρο-
πής): Αυτό μπορεί να είναι χρήσιμο, όπου υπάρχουν συγ-
κλίσεις.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Εγώ νομίζω ότι η πιο σωστή
πρόταση είναι του Προέδρου και αυτή πρέπει να ακολου-
θηθεί. Δηλαδή, να βρίσκονται οι γενικοί εισηγητές και οι
ειδικοί αγορητές και να διαμορφώνουν ένα κείμενο και
όπου υπάρχουν συγκλίσεις, να έρθει ένα τελικό κείμενο,
το οποίο να το βλέπουμε και εμείς, να διανέμεται και
στους συναδέλφους…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Ούτως ή άλλως, εμείς,
όπως γνωρίζετε, έχουμε καταθέσει την πρότασή μας. Άρα
λοιπόν, δεν θα επιφορτίσουμε την επιτροπή με πρόσθετο
έργο ως προς αυτό, αν και μπορεί να έχουμε κι εμείς επι-
μέρους διαφοροποιήσεις.

Επίσης, θα ήθελα να σας παρακαλέσω -ξέχασα να το
πω στην αρχική μου τοποθέτηση- ότι τους ειδικούς ειση-
γητές, αν είναι δυνατόν, να μην τους ορίσουμε, αν δεν εί-
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μαστε απολύτως έτοιμοι, στην επόμενη συνεδρίαση. Να
ορίσουμε αυτούς για τις επόμενες συνεδριάσεις και να
υπάρχει μια ελαστικότητα για τις μεθεπόμενες, ανάλογα
με τη ροή των συνεδριάσεών μας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Ή κάθε φορά, κύριε Πρόεδρε,
από την εμπειρία μας οι γενικοί εισηγητές και οι ειδικοί
αγορητές μετά από δύο, τρεις συνεδριάσεις άρχισαν να
ορίζονται. Να μην γίνουν εξαρχής, δηλαδή, γιατί μπορεί
να υπάρξουν διαφοροποιήσεις. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΡΟΥΣΟΠΟΥΛΟΣ: Και πώς θα αρχίσει η
συζήτηση; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Θα ξεκινήσει, αλίμονο.
ΕΥΡΙΠΙΔΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Πρόεδρος της Επιτρο-

πής): Δεν γίνεται αυτό. Πρέπει να έχουν τον χρόνο προ-
ετοιμασίας.

Ευχαριστώ πολύ.
Τον λόγο έχει ο κ. Γκιόκας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, σχετικά με αυτό

που συζητάμε, υπάρχει ένα ουσιαστικό πολιτικό ζήτημα.
Ποιο είναι αυτό; Εντάξει, θα γίνονται οι συνεδριάσεις των
επιτροπών για το ζήτημα των διατυπώσεων και της δια-
μόρφωσης των άρθρων. Όμως υπάρχει ένα κόμμα που
έχει την πολιτική πρωτοβουλία. Υπάρχει ένας συγκεκρι-
μένος πολιτικός συσχετισμός. 

Δεν θα πρέπει να γνωρίζουμε εκ των προτέρων τι προ-
τείνει η κυβερνητική πλειοψηφία, όσον αφορά τη διατύ-
πωση των άρθρων; Δεν μπορούμε να τα μαθαίνουμε
εκείνη την ημέρα, γιατί δεν τοποθετούμαστε στο κενό.
Πρέπει να τοποθετούμε πάνω στις συγκεκριμένες προτά-
σεις. 

Βεβαίως, μετά η επιτροπή θα κάνει τη δουλειά της.
Όμως, εκ των προτέρων πρέπει να υπάρχει μια συγκεκρι-
μένη πρόταση πάνω στην οποία θα συζητάμε.

ΕΥΡΙΠΙΔΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Πρόεδρος της Επιτρο-
πής): Στο στικάκι που πήρατε εμπεριέχεται αυτή η πρό-
ταση, όχι μόνο της Πλειοψηφίας, αλλά και των άλλων
κομμάτων.

Εμείς ξεκινούμε έτσι όπως είπαμε. Δεν βλέπω ότι υπάρ-
χει καμμία διαφωνία. Αλλά να τονίσω κάτι: Σε αυτή την
επιτροπή υπάρχει και ο Βουλευτής, όχι μόνο οι παρατά-
ξεις. Δηλαδή, μπορεί να υπάρξουν και μεμονωμένα άτομα
τα οποία θα καταθέσουν προτάσεις ή απόψεις για κάποια
ζητήματα.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. Θα ενημερωθείτε από τη
Γραμματεία για όλον τον προγραμματισμό εγγράφως.

Λύεται η συνεδρίαση.
Ώρα λήξης: 14.21’

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ

ΕΥΡΙΠΙΔΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ

Ο ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ
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